
Aiguafreda escalfa un mandat for�a tranquil

La revifalla dÕuna urbanitzaci� dels setanta amena�a un dels paratges m�s

preservats del litoral

Format per tres grups pol�tics, lÕequip de govern ha estat capa� dÕarribar a

acords per mantenir la legislatura

Es valora positivament la recollida dÕescombraries por ta a por ta, per� hi ha queixes sobre el servei del Consell

Comarcal

La par tida de par ticipaci� ciutadana ha executat un 80% dels 65 projectes dÕinversi� presentats pels

ve�ns

Hi ha un alcalde que diu que, si fos per ell, all�, en aquella bonica cala prou preservada del litoral catal�, no sÕhi

aixecaria ni una casa m�s, per� que, com a responsable de lÕadministraci�, ha de defensar els interessos dels

que tenen dret a construir en s�l urb� consolidat; en cas contrari ÐasseguraÐ, les indemnitzacions podrien

arribar a sumes exorbitants i inassumibles per a la hisenda local. I hi ha una plataforma integrada per un nombre

creixent dÕecologistes i ve�ns de diversos or�gens i de diverses sensibilitats pol�tiques que no donen cr�dit a

aquesta disjuntiva i reclamen a lÕAjuntament (i a la Generalitat) comprom�s i coratge per impedir la destrucci� del

singular paratge amena�at Ðcom molts altres punts de la Costa BravaÐ per la nova febre especulativa del totxo.

El futur de la cala dÕAiguafreda de Begur Ðen concret, el revifament dÕuna urbanitzaci� planejada als anys

setantaÐ ha entrat amb molta for�a en la campanya i ser�, sense cap mena de dubte, el tema central del que

queda de legislatura i de la que ve.

M�s endavant tornarem a aquesta complexa q�esti� que est� trasbalsant un mandat municipal caracteritzat en

general per una relativa calma (si es compara amb la belálicositat dÕaltres etapes) i per lÕentesa duradora dels

grups governants: Junts per Begur i Esclany�-ERC, encap�alat per Joan Manel Loureiro (3 regidors); el Bloc

Municipal, liderat per Mari� Renar t (3 regidors), i el PSC, amb Francesc Pils� com a �nic representant. El 2015,

lÕacord entre les tres formacions va por tar Loureiro a lÕalcaldia  i va deixar a lÕoposici� Joan Catal� (CiU,  4

regidors), batlle del 2007 al 2015 i edil des del 1987, el qual no es presentar� als comicis del 2019. El cas �s que

llavors es va iniciar una nova etapa en la correlaci� de forces a lÕAjuntament, que sempre havia estat presidit per

majories. Per primera vegada va caldre pactar, i aix� compor ta, segons Loureiro, disposici� a escoltar les raons

dels altres, compet�ncia per argumentar la pr�pia visi� dels temes, esperit de di�leg i molta paci�ncia. ÒNo ha

estat f�cil, per� ens hem mantingut for�a units. I si sÕhan produ�t moments de tensi�, han estat deguts a afers

aliens al poble i els hem resolt, perqu�  el nostre primer deure �s amb la gent de BegurÓ, remarca. Aix� mateix,

agraeix ÒlÕoposici� educadaÓ per par t de CiU en aquest per�ode que ja sÕesgota. I sÕesgota amb una economia

sanejada que posa de manifest el bon funcionament de la gesti�: el 2017 sÕha tancat amb un romanent de

tresoreria de 6,35 milions dÕeuros i un nivell dÕendeutament del 13,48%.

Els moments tensos han estat causats pel fet que, en un equip de govern amb majoria independentista, hi f iguri

un regidor del PSC, Francesc Pils�, que diu que �s molt conscient que Loureiro ha rebut pressions per prescindir

dÕell i no les ha acceptat: ÒEl respecte entre nosaltres i la f idelitat al projecte com� han estat per sobre de tot i

hem treballat junts f ins al f inalÓ, cer tif ica Pils�, que sÕautoanomena Ðamb sana ironiaÐ el regidor del desempat

dins del grup de 3+3+1. Com a tercer tinent dÕalcalde i responsable de Platges, Obres i Manteniment, ha tirat

endavant la pavimentaci� dÕuna vintena de carrers i vials i sÕha proposat lÕeliminaci� de les barreres



arquitect�niques, aix� com diverses millores als cementiris de Begur i Esclany�, una iniciativa que incideix

for tament en la qualitat de vida dels ve�ns  i que sÕhaur� de completar en el pr�xim mandat, per al qual t� intenci�

de presentar-se de nou pel PSC. (Malgrat diversos intents, no ha estat possible contactar amb el primer tinent

dÕalcalde, Mari� Renar t.)

Loureiro recorda b� la seva dimissi� com a regidor convergent i segon tinent dÕalcalde a les acaballes del mandat

anterior. El principal motiu? Defensava una gesti� m�s activa i innovadora, i f inalment ha tingut lÕopor tunitat de

posar-la en pr�ctica, ja que ERC li va oferir lliber tat per elaborar el programa, i els pactes postelectorals han

estat s�lids. Es refereix a la promoci� econ�mica, al turisme, a la cultura i a la tasca de les entitats locals, molt

actives en un municipi de gaireb� 4.000 habitants que a lÕestiu nÕassumeix m�s de 20.000 i que t� un

considerable patrimoni hist�ric i paisatg�stic. ÒHem dinamitzat espais culturals i espor tius: el Casino, les escoles

velles,  la biblioteca, la sala dÕexposicions, el cinema, el festival de m�sica, la Fira dÕIndians... Hem condicionat el

Mas dÕen Pinc (on la bailaora Carmen Amaya va passar els �ltims dies de la seva vida) com a seu de lÕ�rea de

Medi Ambient i de les entitats locals. Actualment hi ha m�s activitats que mai destinades a la gent que viu a

Begur tot lÕanyÓ, diu. Insisteix en el gran paper que tenen les associacions: ÒS�n els ulls de lÕAjuntament, ens

indiquen les mancances que hi ha i proposen solucions.Ó Destaca la posada en marxa dÕuna par tida de

par ticipaci� ciutadana per tal que els ve�ns exposin idees per decidir qu� �s millor per al poble. Una convocat�ria

que considera dÕ�xit: 65 projectes dÕinversi� presentats en la primera edici� (un 80% sÕhan executat). Es mostra

satisfet dels resultats de la recollida selectiva dÕescombraries por ta a por ta i, en canvi, deplora el Òservei

def icientÓ que presta el Consell Comarcal del Baix Empord� amb relaci� a la recollida que li correspon en les

�rees dÕapor taci�.

Amb vista a la pr�xima legislatura, a Loureiro li agradaria treballar en un nou pla dÕordenaci� urban�stica

municipal (POUM) i aprovar unes ordenances que els fessin Òm�s efectius per evitar errades en lÕ�mbit de la

construcci�Ó. Bona falta deu fer, perqu� justament aquest municipi, que ha demostrat una curosa apreciaci�

envers el seu patrimoni cultural tangible (castell medieval, torres de defensa, cases indianes, nucli rom�nic

dÕEsclany�...) i intangible (la pres�ncia evocada en suggestius plafons, entre molts altres, del poeta Vinyoli

inspirant-se a Can Pall� i de lÕactriu Liz Taylor intentant que els habitants de Cabeza de Lobo no es cruspeixin

Ðsimb�licament, sÕent�nÐ el Sebastian de Suddenly, last summer...), est� rebent un atac en la l�nia de f lotaci�

dÕun altre dels seus valors m�s caracter�stics: lÕentorn paisatg�stic, amena�at per lÕedif icaci� dÕuns 260 xalets i

tres hotels en una �rea de 70 hect�rees al voltant de la cala dÕAiguafreda, tal com est� denunciant des de fa uns

tres mesos la Plataforma Salvem Aiguafreda, integrada a SOS Costa Brava, que canalitza la lluita contra la

reactivaci�, al litoral giron�, de m�s de 20 plans urban�stics originats als anys setanta o vuitanta del segle passat.

LÕalcalde en minimitza lÕimpacte i no es pronuncia sobre el nombre exacte de cases ni sobre el volum de sostre

que es podria construir segons el projecte, que ja ha estat aprovat inicialment per lÕAjuntament. S� que parla

dÕuna quantitat que oscilála entre les 160 i les 180 parceláles,  i assegura que es tindran en compte els informes

dÕimpacte mediambiental i paisatg�stic abans de donar el vistiplau def initiu i enviar lÕexpedient a Urbanisme, que

ser� el que tindr� lÕ�ltima paraula. Diu tamb� que Begur no necessita m�s urbanitzacions, que s�n costoses de

mantenir, per� es pregunta qu� pot fer una administraci� local quan hi ha uns drets adquirits pels propietaris: ÒLa

Generalitat marca les pautes i, si sÕopta per desclassif icar el s�l i que passi a ser no urbanitzable, cal disposar

de recursos per assumir les indemnitzacions que seÕn derivaran.Ó Precisament abans-dÕahir, el secretari dÕH�bitat

Urb� i Territori, Agust� Serra, va anunciar un pla director urban�stic al litoral de les comarques gironines per

revisar sectors de s�l urbanitzable procedents dÕantics planejaments i posar f i a les Òbarbaritats comeses anys

enrereÓ. En espera de concreci�, �s just que ens preguntem si aquest pla representar� una opor tunitat per a

lÕ�ltima cala relativament verge de Begur. En termes generals, semblaria que la mobilitzaci� ciutadana est�

tenint efecte, tal com valora Ar turo Frediani, membre de la Plataforma Salvem Aiguafreda. Frediani, arquitecte

sensibilitzat amb la preservaci� del medi ambient, lamenta que quan lÕeconomia sÕanima es tornin a cometre els



mateixos errors del passat: omplir de formig� i totxo el paisatge, dÕacord amb una cultura expansivament

depredadora i insostenible en tots els sentits. Anuncia que des de la plataforma faran campanya contra Òaquest

f�ssil de lÕetapa franquista ressuscitatÓ per conscienciar els habitants de Begur que la urbanitzaci� Òserveix

interessos privats que no benef icien el poble; al contrari: destrueixen un dels seus patrimonis m�s

emblem�ticsÓ.
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